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and then admonished -by the Cour 

with Section 415 of the Code of Criminal Procedure ,an 

an adjournment taken until the 10th day of May, 

On the 10th da. ca -may, 190 a further ad oUrnmen 

was taken in the oaSe until May 14th, 1906. 

May 14th, 1906. 

TRIAL 'RESUMED. 

ELEANOR BAIRD, called asawitness in behalf of 

the People, being duly sworn and examined, testified as 

follows: 

DIRECT EICANINAT ION BY WI . MARSHALL: • 

Where do you live? A 50 Morningside Avenue. 

Where did you live on the 9th day of April, 1906? 

A 50 Morningside Avenue. 

Is that where this girl, the defendant, worked? 

A Yes, sir. 

Those are the premises? A Yes, sir. 

When did this girl first came to work for you? 

A About a year and a half she has worked for us. 

Q, What did she do there? A General work. 



e entire liouse? 

-(1 t is an apartment? A Yes 

q libmrmakuly rooms in that apartment? A Six roams 

six rooms and a bath. 

q• It is upon which floor? A On the fourth f 

Fourth floor? JA Yes,"sir. 

Q There are how many roams? A Six rooms and a bath. 

Q Did the defendant sleep on the premises? A No, sir, 

she had a roam in 99th Street. 

Q That is where her room was, 44 West 99th? 

A Yes, sir, she went home at night and came in the morning. 

Q What were her duties there? A She did a little bit 

of everything. She coke ci gaited on the table -- general 

girl. 

Q Was she the only servant? A Yes, sir, the only one, 

Q What happened:in regard to your rihgs on the 9th day 

of April, from thetime you came into the house until you dis-

covered they were gone? A On the night of April I came in 

rather late. 

About what time was it? A I guess it was a little 

after six, and took off my wedding ring and my two diamond 

rings. 

Q Where did you go when"- au came in? A Into my own roam 

in the back. 



and did_ what with them

Laid them on -my bureau in a—little jewel b x where 

PIA them.. 

How big is this jewel box? A A little round bok*ith 

a velvet top, about like that .(indicating). 

About three inches in diameter? A Opens on top 

pin-cushion on top and has a place underneath for rings. 

q It is about so big (indicating)? A Yes. 

-Q About three inches in diameter? A Yes. 

Q Was the cover placed on top, if you recall; 'MS the 

pin-cushian,placed over it whf,n you put your rings in there? 

A Yes, sir, it was; it closes down. 

Q, It closes down tight? A sir. 

Q Was there any other jewelry in there? A Nothingof 

any particular value. There were a '*ew little odds and ends 

Which were not touched simply the wedding ring and two 

diamonds. 

Q After you put these little rings in this reticule MO AM 

what would you call it? A Jewel box. 

O After you placed your rings in the jewel box what did 

you do then? A They called me into the front and told me to 

come in to dinner, that was about quarer to seven. 

Q The dining room iS-how many rooms away? .A The dining 

iroom is in front of the house and my room is the last roam 
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Where s the kitchen? A Almost opposite my room/ 

w.doors. 

S the kitchen on the opposite side of the hall? 

-A The kitchen is crpposite my room, on the opposite side. 

YOU went in to dinner? A Yes, sir,about quarter 

seven. 

Q1 Where was this defendant When you gat in the dining 

room, Where was she at that time? A I could not. say. 

was either in the dining room or kitchen. I don't remember. 

Did she wait on you during dinner? A Yes, sir. 

How many in your family at that time? A My mother

and two sisters and myself. 

When did you discover the rings were gone? 

A I went into the front and ate my dinner and we stayed in 
the 

there until about eight o'clock, only time I left the dining 
A 

room was to answer the telephone at twenty minutes after seven, 

in the hall. I went back to the dining room again and •at eight 

o'clock one of my sisters called me and asked MB if I closed 

my bed room door. 

PENTECOST: I object to what the sister asked 

her and move to strike it out. 

Motion granted. 



Your attention was called to yonr bed roam door 

A_ Yes, sir, and I went in there and turned the electric 

light up and found that the room had been disturbed, 

bureau drawer's 
... - 

there were three bureaus in the roam 

were emptied out on the floor or pulled out., The window mras:-

open on the fire—escape and all my jewelry gone-:-- when 

- search, two rings, my wedding ring; three silver mirrors, 

two brushes, an amethyst bracelet and pearl bracelet As 

•near - as I. can remember that was What was taken. 

Q What did you do? A I called my sister my sister 

was waiting outside and I called her in and owed .her the 

condition of the room and t'-en I called Minnie and told her we 

had been robbed. 

q What did Yinnie s:c.,? A T:dd not seem to bother her 

much at all. I went out int-) t-le hall and called up the Police 

Headquarters. She wanted tc know what I was doing that for, 

that thething had been comnd-ted and what good did it do, an 

in the meantime, my mother had gone down in the hall to tell 

the hall-boy about it. I went back in the room again and 

waited. 
- 

Qh Your kitchen is right next to the dining room? 

A Well, there is a little butler's pantry in between. 

q After your dinner did you still .it in thedining roam 



of' 4s *.e.tit in, the 'dining•room.. 

•q The ,4rlor is there? A Next to the dining ro.0M-on: 

the same side. 

• Q, 

Q, 

You were all seated in the dining roam? 

Did you hear anything at that time? A 

Q, Did not hear a• sound? A. Na noise at all. 

• Q, :Have you talked with the defendant since? A No  sir. 

Q . Have not had any talks with her at all -- were ,y0u 

present when Officer Barnet came? A Mr. Barnet did not come . 

first. One of the precinct men came first; and we had of 

course -telephoned down to the' Central Office and they sent. some-

body up.. 

Q, Mr. Barnet "came? _t came up and took a list of the 

articles. 

Q,- When did he come up, the same night? A No, sir, 

think the next day. 

Q Were you present‘when he questioned the defendant? 

A No, sir. 

Q, Were you present. when the defendant was placed under 

arrest? A No, I vas not there. 

Q, When did you go to Philadelphia? A The 18th of April 

I think I went to Philadelphia. 

Q, In response to what? A They telegraphed on and said 



tingSr:had,. 

Objected to*, 

Answer stricken out. 

Q In response to a telegram? A Yes, sir* 

Q, You went to Philadelphia? A Yes, sir. 

Q, In company with him? A With Detective Barnet. 

Q Did you see you  rings in Philadelphia? A Yes, 

and I identified them. 

Q Where were they? A In the Central Office. 

Q, Central Office of the police in Philadelphia? 

A Yes, sir. 

Q Describe these rings to the jur:‘, and tell how you 

identified them as your rings? A One was a mall diamond ring 

with theengraving on the inside F. A. to Y. R. R., December 

6, 1869. The other one, I knew my large ring frpm the setting. 

Q, Had a peculiar setting? A It was a high setting and 

I knew it. 

Q How long had you had the larger ring? A Five  years. 

Q And how long the smaller ring? A The Smaller one 

.had been given to me by my mother I had that some time. 

Q You were perfectly familiar with the engraving, on the--

inside? A' Yes, sir. 

The larger ring you had five years? A Yes, sir, 

Q .Did this defendant ever speak to you. abOut-her'brother?: 

'4: 



.*14en did She speak to you about her brother 

many occasions? A I could not say that. She mentioned 

several times, as having a brother, a policeman, Phj. 

adeiphia. 

Q Did she say what his .name was? A Not that I remember.. 

'Q This fire-escape that opened into your bed-roaml 

does that lead to? -41 Down inta the court. 

Inside court? A An inside court. That court goes 

out on a park, Morningside Park -- big gates there and if 

.anybody went down the fire-escape, could go out that way.: 

You are sure about the tite of night? A Yes, sir. 

.This was about eight alclock? A Between seven and 

eight. We did not go into the back until eight., 

Was there a light in the kitchen at that time?' 

A. Yes. 

Was there a light in the dining room? A Yes, sit.. 

And a light in the parlor? A Yes, sir. 

Q A light in the hall? A Light in the front of the 

hall. There is.a bulb in the back not lighted. There is eL 

light in the bath room opposite my room. 

Q, Directly opposite your room? A Directly oppositia 

my room4ThereIwasa light in the bath -room. 

Q Electric light? A -res, sir, both, electric and gas. 



o 4dt know which was lighted  probably the gas-.  because 

usually turn the bulb: out. 

.Can you recall on that 'night Whether it was the gas or 

electric light? A No,. sir, I cannot, except that there Nas::. 

alight there -.-

Q There was a light When you ment out to -your dinne^r1• 

A Yes-, sir, 

Q And one When you diSoovered the burglary or the alleged 

burglary? A In the bath room, yes. 

CROSS EXAMINATION BY MR. PENTECOST: 

Q, I understood you to say that you did not purchase, 

• either one of these rings yourself? A No, sir. 

Have you ever purchased much jewelry of similar de-

scription? A No, sir. 

understood you to say there were in the apartment 

at the time you came in, about after six o'clock as you say, 

your mother and two sisters? A Yes, sir. 

Q And this maid? A Yes, sir. 

Q When you were all at your dinner about seven o'clock, 

between seven and eight o'clock, the defendant attended to 

'her duties in waiting on the table, as usual? A Yes, sir, in 

and out the dining room xxot from the kitchen. 

Q In Order to reach the dining room :from the kitchen, she  



the hall?' 

through the butler's pantry into the dining room. 

pass from. the kitchen into the butler S pantry to the 

dining room, back and forth? A Yes, Sir. 

tl While you were in the dining roam from SeVowto 

did any one leave the room, either your mother; or two Sisters? 

I went to the 'telephone twice. 

Are you the only one that left the rom during that 

time? A As near as_I remember -- I 'don't remember anybody: 

else getting up from the table. I answered the phone on both 

'Occasions. 

Q I understand you cannot state positively thether any-

body else left the room except :yourself? A I an almost .posi-

tive. .I .would not say. Positively, because not .being aware 

anything was wrong, I could not say- whethei- anybody else left 

the room or not. 

Q, The house has an elevator in it? A Yes, sir. 

q And there are" two elevator boys? 'A Yes. 

Q How long had they been in the house? A Well, I can 

only say about one, he has been there about two years. 

Longer than this defendant? A May be not quite two 

years. 

Longer than the defendant? A Minnie had been with us 

about a year and ,a half, not quite a.year and a half. 
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other elevator boy was he a new bo 

lie:has been there about a year. 

Were either of those elevator boys in the habit 

cdthing into your apartment for any purpose during the week? 

A Sometimes to brush clothes when we asked them to and take 

them up on the roof and brush clothes, that is all. 

Q Access to the room could have been had through that 

fire-escape, by means of the fire-escape? A Not with the 

window locked on the inside, as we knew it had been all day. 

Q Who locked it? A My sister. 

Q Did you see her lock it? A No, sir, but she said 

positively -- I did not see her lock it, no. 

MR. PENTECOST: T move that the testimony about the 

locking of the window be excluded and stricken from the 

.. record unless the Witness saw the window locked.' 

• ARSHALL: To- rought it out yourself. 

731 THE COURT: 

(I Did you see it locked? A No, sir. I saw the window 

locked in the afternoon, as it is always locked_ never opened' • 

except to air the room 

MR. PENTECOST: I move that the statement that the 

'window was allays locked and never opened except to air 

the room be stricken from the record. - 

YR. RSHALL: She is only swaking within.herown-

„ 
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HE COURT: The statement about the sister 

stricken from the record, that is to say, that 

it was locked because her sister had told her she had 

locked it. You may strike that frau the record. 

I deny the mdtion to strike from the record "It i 

always locked except when it is opened for airing the 

room." 

R. PENTECOST: I object and except to that as being 

a statement of a general custom and not applicable to 

this particular case. 

THE COURT: It is a statement by a person who is a 

resident of and tenant of that same room. 

R. PETTECOST: As the record ndw is there appears 

to be some testimony that the window was locked, and I 

have moved to have the statement that the window was lock-

ed during the day or during that afternoon stricken from. 

the record as being hearsay. 

THE COURT: That portion which comes by way of in-

formation from the sis%er, that portion will be stricken 

out, but that portion which is direct testimony from the 

tenant of the room will not be stricken from the record. 

YR. PTINTECOST: My motion is to strike out all the 

evidence with regard to the window being locked. 
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(To the stenographer) 

testimony upon that point). 

(The stenographer reads all that testimony of the 

witness given in reference to the locking of the window 

THE COURT: Mt. Pentecost, I will grant your motion 

and strike out all the testimony as to the locking of the 

window, in order to straighten out the record. 

BY in. PENTECOST: 

Q, In the opening address to the jury, the learned D 

trict. Attorney stated that a candle or piece of candle was 

found in the roam, is that true? A Yes, sir. 

Did that candle belong to you? A No, sir, I had never 

seen it before. 

Q Can you describe it? A The candle was all burned. 

As near as I can say it was a plumber.' S candle, large candle, 

about that big round (indicating). 

Q How long? A It had been broken off. It was not a 

whole candle. 

It was burned? A The whole thing was burned out as 

though it had fallen back on my brush and comb tray and burned 

itself out before anybody came into the room. 

RE-DIRECT EKAgINATION BY YR. MARSHALL: 

0, Do you recall how long you were in at dinner, about 



COPE:. 00 the stenographer)  

.estiMbny Upon that 'point). 

(The stenographer reads all that testimony of the 

witness given in reference to the locking of the window), 

:THE COURT: Mt. Pentecost, I will grant your mtion. 

and strike out all the testimony as to the locking of •t 

window, in order to straighten out the record. 

BY MR. PENTECOST: 

In the opening address, to the jury, the learned Dis-

trict Attorney stated that a candle or piece of candle was 

found in the roam, is that true? A. Yes, sir. 

• q Did that candle belong to lyou? A No, sir, I had. neVer. 

seen it before. 

Q Can you describe it? A The candle was all burned. ' 

As near as I Can say it was a plumber's candle, large candle, 

about that big round (indicating). 

How long? A. It had been broken off. It.mas not a 

whole candle. 

Q It was burned? A The whole thing Was burned' out as 

though it had fallen hack on my brush and comb tray and burned 

itself out before anybody came into the room. 

RE-DIRECT EKAUINATION BY YR. MARSHALL: 

Do you recall how long you were in at dinner, about 
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We.went in about quarter 

in the dining room and parlor until about eight o'clock. 

Were you sitting in the dining room up to eight 

o'clock? A Some of us were in the dining roam. I Was n the 

parlor. 

You personally was in the parlor? A I.Was in the. 

parlor at the time. 

Q What time did you finish your dinner? A At 7:30, 

near as I can remember. 

Q About half past seven? A About half past seven* 

Q Were the things taken out then? A Yes, sir, the 

things were taken off the table. 

Q Was the defendant in the room _rom half past seven 

until eight o clock, in the dining room? A She was in the 

kitchen washing her dishes slipposadly -- as I remember washing 

Iler dishes. 

Q This larger rink without the engraving, contained What 

kind of stone? A Diamond. 

Q Do you know of your own knowledge the size of that 

diamond, do you know how big it was? A About three and a half 

carat, three and a half to four. I have had the ring 'valued. 

Q You have'had,the ring valued? A Yes, sir. 

Where was that done? A At Schumann's.. 

Q Where is Schumann's place?. A Broadway -arid 21st 

le 



Q, Mien was that done? A It has been dOn.e on severa 

occasions. It has been in there several times being fixed 

and only recently I had it in there having the setting fixed. 

Q Broadway and 21st Street? A 21st or 22nd. 

Schumann? A Yes, sir. 

Do you recall the name of the particular man that 

you dealt with in there? A I know Yr. Schumann myself. 

Q It is Mr. Schumann? A Mr. Schumann personally. 

0, That is his first name? A Carl. 
, 

Q As to the other ring, What was that? A The other W414 

a solitaire, the same as the large one, two solitaires. 

C Do you know of your own knowledge' ow large the smaller 

ring was? A Nuch smR11er tl,an my large one. 

Q How many carats? - I couldn't sal/. tat. 

Have you ever had that Ting valued? A No, except 

what my mother has had it valued. 

Q Your mother has had it valued? 4.Yes. I know what 

. the ring is worth. I do not know the number of carats. 

0, How do you know how much the ring is worth, from what 

somebody told you? A Yes, sir, m: ther told me the value 

of it. 

q Only .from. that your .other told you? A Yes, sir, I 

never had the little one.vallzed myself. 
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Haw. often did_these elevator 

apattmen once -a week or once a month? A it dePende 

sometimes we had them up there shaking the rugs upstairs, 

and polishing the floors for us and'things like that. 

Q They were not in your apartment that night, no 

vator boy came in for any purpose Whatever? A No. 

Q, Nhat time was it that you saw this window locked 

the inside? 

MR. PENTECOST: I object. She has already testified_ 

. that she did not see it locked. 

MR. MARSHALL: She swore positively that she saw it 

locked on the inside on the ait-rnoon. 

THE COURT: I think that was stricken out. She 

can testify as to the condition of the mindow. 

Y MT'. MARSHALL: 

Q During the afternoon of April 9th, did you have occa-

sion to observe the condition of that window of your .room 

the one that opened on to the fire-escape, at any time during 

the afternoon? A We were al] very nervous about that window 

for the simple reason it opens on the fire-escape. 

'MR. PENTECOST: I object as not responsive. 

THE WITNESS: (Continuing) And I always look at,it 

myself. 

BY MR. PENTECOST: • 

Can you tell whether you looked at this window that 
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cular afternoon or 

and I know the window was locked.• 

Q What time of the afternoon Aap ;hat? 

sky.' 

Did you go to a matinee in the afternoon? 

A No, I was downtown. 

Q What time did you go out, do you remember -- after 

lunch? A I do not remember. 

Q It was sometime during the afternoon? A Yes, 

I know the window was looked. 

When you went out? A When I went out the window was 

locked. 

0 That was in the ,aflernocn? A Yes. 

Sometime about one o'clock? Al couldn't skr except 

it was in the afternoon that winacv, was locked, as it is 

always locked. 

Q, Let ue get at the f;ond-tion of this candle, where was 

it? A On my brush and comb tra:;, on my bureau. 

Q That is a silver tray about as big as this? 

A No, a china tray hand painted. 

0, About so big? A Yes, sir, a little bit larger than 

that. 

Q 'The candle was in what shape on that? A The caadle 

was entirely melted out over the china tray. 



H.0W much grease, candle grease, 

A Near y. half. 

q Half of the tray? A Yes, sir, where it had 'melted 

BB-CROSS EXAMINATION BY NR. PENTECOST:. 

q At What time on this particular day did you leave your: 

_?(5use? A I could-not say, T.r. Pentecost. 

Are you not employed in business? A Yes,sir„ I em 

-a stenographer. 

_Mere? A With :Kr. F. Y. Vreeland, 319 Broadway 

Lan not there now: 

On that dair the 9th of Awil were you employed at 

that place? A Yes, 

Q Were 1 in business (*r? A I -was down late that 

You. went down in the :,oriling? A ji!o, I did. not. 

Q You remained at home the morning? A No, I was. 

'Iot„ in the house in the mbrnin. 

Q Where .were you if ycrn remember? A I believe I 

went downtown. I am not quite ,re exactly Where I went. 

In the morning? A 

Q I merely want to know ,,hen. you left the house that 

morning, about what time. A it was around noon-tile* -

' - • 
I n not 'sure. 

^V 



long-agb I have torgotten 

emuse I did not think anything about it at the 

You did not return until after six o'clock? 

was around 5:30 or quarter to six. I got home a little bit 

earlier that night, than I usually do. 

CI I understood you to say on your direct examination 

that you got home rather late that night? A Late for me 

probably -- sometimes my hours are not regular -- sometimes 

home at six and sometimes 5:30 and sometimes I am not home 

until quarter to seven, all depends upon my work. 

We will go back to the locked window, you stated the 

case accurately when you said that you did not see the Window 

,locked? A What do you mean? I dc not cil*ite understand your 

question. 

0, In your former- answer when ou said :rot did not see. 

that window locked -- A I did not see anybody lock it. 

A You did not lock it yours lf? A I did not lock it 

myself but I saw that the lock was turned on the top. 

Q, When you left the house? A yes. 

Q At noon that day? A Yes, sir. 

0, That is the last .you s w of the window? A Until 

saw it open, that is the last I saw it locked. 

Q So far as the afternoo is concerned, you personally, 

outside of what you have been told, know nothing about it? 



Tar, I do not know anythin further than what' 

told you. 

Q The testimony is that you saw the window in a locked 

condition? A Yes, sir. 

Q At about noon? A Yes, sir. 

Q, The next time you saw it was When you returned? 

A Was when I came back, the window was down and I did not 

notice then whether it was locked or Whether it was not. 

Q The nextl.time you saw it it was open? A Yes. 

•EDWAR'n C. PARPET, called asawitness in behalf 

of the People, being duly sworn and examined, testified 

as follows: 

DIRECT EKKFIRATION BY MP. 14ARSHAIT: 

• Q How long ;-alre you been or police porce? 

A About ten years. 

Q, Did you arrest the defendant? A No, she was brought 

down by Detective SergeantsDarcy and Griffith. 

Q Did you have ar interview with her after the 9th of 

April? A On the next afternoon after the robbery wis com-

mitted I went up to 50 Eorningside Avenue and had a conversa-

tion with the defendant. 

Q Where Was it held? A In the apartment of Yrs. Baird. 

Q, What did she sayand at did you say? A 1 asked - 



tchen. I asked her what she was doing and she •sai 

ing dishes. 1 asked her if she had at any time during 

that day or the day previous been at that window, and raised 

and she said no. 

q She said she had not? A Yes, sir. 

q Where was this held? A In that bed roam where the 

robbery had taken place. I asked her if she at any time had 

been near the. window When her hands were wet and greasy and 

she said no, and she went to the window and I showed her some' 

finger marks near the top of the sash. I said how did they 

get there. She rubbed them off that va-, (indicating) and said 

"I dontt know how they got there.": 

Q, . She rubbed them off? A Rubbd them off. 

q What did she say after that? I flhe said she felt sick 

and wanted to sit down. 

She sat down? A She sat down. 

0, Did you have any further conversation'mith her?. 

A I asked her if sheknew anything about the robbery and she 

said no. 

(;), Did she say anything to you about a brother? 

Objected to as leading. 

q But did she say ahything to you about any of her family? 

A No, she didn't say anything about the family at that time. 



the arrest on the 17th of April 

Objected to as. leading. 

THE COURT: The questions are leading Mr. Marshall 

and I slistain the objection. 

R. PENTECOST: I move that whatever the officer said 

be stricken out.. 

THE COURT: I will strike out both questions. 

BY MR. MARSHALL: 

R Did you have any further conversation with her at any. 

time? A Yes, sir, I had a conversation with her after the 

arrest. After I came back from Philadelphia and also at the 

Police Court. 

MR. PENTECOST: I object upon the ground that there 

is no evidence he was in Philadelphia and the question is 

so uncertain -- did you have any conversation with her 

at any time. 

BY YR. MARSHALL: 

(O When was the next conversation you had with her? 

A I had at the Police Court. 

(;), What did she say? A I asked her if she ever sent these 

diamond rings to her brother in Philadelphia and she said no. 

She said somebody else might have sent them. "I don't know mho 

sent them. I did not send them, may- be somebody else sent 

them". 



ou been Philadelphia A: the MPah--1, 

NO2 that. vas the day she was brought down.. 1.1144 ip„ 

versation after I came back from Philadelphia. 

• What was the conversation? 

MR. PENTECOST: I do not get the drifteUthis 

ness' testimony. I understand him now to say the next 

day after the alleged burglary he asked thisdefendant if 

she had sent those rings to her brother in Philadelphia. 

THE WITNESS: I did not say that. This is on the 

17th of April. 

BY MR'. MARSHALL: 

Q Eight days afterward? 

MR. PENTECOST: In the Police Court? 

THE WITNESS: In the Police Court,. 

BY MR. MAR SHALL: 

What mas the conversation on the 17th of April? 

A I asked her if she had sent those diamond rings to her 

brother in Philadelphia and 1 asked her if she would tell me 

what she did with the rest of the property she had taken and 

she said she did not take it and did not send the rings to her 

-other. I said, how did they get there, and she said, I don't 

know, may be somebody else sent them to him. I said,.does•he 

know anybody here, and she said, I doOtt know. 

0, Did you go at. any time to 44 West 99th Street? eA, I 

• 



- 

company with ..Detective sorge.o:ilt•Daro 

How did you COMB to go there? A She told me that was 

there She lived. 

Q You went there in response to a statement that she 

lived there? A Yes, sir, She said she worked during the day-

time. 

When did She say that? A At the time When 1 was there 

the day after the burglary, she said She worked there during' 

the day, and at night she lived with Mrs. Goldie at 44 West 

99th. I went there on the 17th, after the arrest, and we 

searched the premises and underneath her sofa in her roam we 

found this post office receipt from Philadelphia. 

MR. PENTECOST: I object and move to strike 

from the record the description of a paper handed by the 

witness to the District Attorney. 

THE COURT:- Yes. 

BY NM MARSHALL: 

Q You found these papers? Yes, sir, and also these, 

and also this and that. 

CI A photograph card 

PENTECOST: I object and move to strike out the 

description. 

THE COURT: Motion granted. 

YR. MARSHALL: The witness can deSignate that as a 



ard with a photograph on without injuring his 

MR. PENTECOST: I object and moveto strike it out. 

MR. MARSHALL: I withdraw it and consent tbat it 11 

stricken out. 

BY MR. MARSHALL: 

You found these things? A Yes, sir, and that piece 

of sealing wax was on the defendant at Police TTeadquarters when 

sbe was searched, in her purse. 

Q was there any other property found? A The other 

property was found a day later after we came back from Mill-

adelphia -- a couple of days later. 

' 
That is this property (indicating)? A yes, sir, and 

75rs. Baird was there with us and she picked that property out. 

Did she make any other statement to you at any time 

after that in regard to this transaction? A She denied all 

knowledge of it. 

Did you go to Philadelphia with Mrs. Baird? 

A I did. 

Q When was that? A On the 18th of April. 

MR. PENTECOST: I object as incompetent, irrelevant 
a 

and immaterial Whether he went to Philadelphia or not 

TM, YARSHAIL: Yrs. Baird has sworn that she went 

to Philadelphia and identified her rings there and if I 

cannot corroborate my own witness I do not know what T 

S. 
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ObjeCtiOn overruled. Exception 

,BY JR. MARSHAL:, 

Did you go to Philadelphia with Mrs. Baird? A I di 

Q, Where did you go when you got there? A . Went t 

Deteative Bureau. 

Q What did you find there? A We were shown a couple 

diamond rings. 

Who by? A By the Captain in charge of the Dtective 

Bureau. 

Q You were shown a couple of rings? A Yes, sir. 

q Did Mrs. Baird look at them? A She looked at them 

and identified them as her rings, as being taken the night of 

the robbery. 

BY THF, FIYTF JUROR: 

0, Whose signature is that or the. postal card? 

3:`,.R. PENTECOST: I object as incompetent, irrelevant 

and immaterial. 

BY YR. MARSHALL: 

q I hand you this card and ask you if you found that on 

the premises occupied by the defendant? A I did. 

MR. MARSHALL: I offer it in evidence. 

Objected to as incompetent, irrelevant and immaterial. 

YR. MARSHALL: If not connected I will withdraw it 



from the consideration of the Court and jury. 

ER PENTECOST: I object to ,it t this title. 

THE COURT: I think perhaps that while the Court 

be ready to rule upon it now, it might be well t defer 

the presentation of it for a little while anyway... I will 

';ustain the obj ect ion at present. • 

MR. MARSHALL: If your Honor please it simply 

matter which officer I offer it by. 

THE COURT: I will sustain the objection to it 

now. 

BY MAR. MARSHALL:: 

Q If your anor will state the ground of .your ruling. 

TILE COURT: You' are waiting you say to adduce more 

testimony to make that acceptable. 

,IARPI-TAL7,: The evidence T have so far is that 

this is a piece of paper --

YR. PENTECOST: I object to any statement made by 

the District Attorney in connection with the card. 

THE COURT: I will sustain the objection at present, 

and I think further discussion upon it is unnecessary. 

PR. PENTECOST: I ask vr. Marshall to take the card 

away from the presence of the jury. 

YR. MARSHALL: I beg your pardon Mt. Pentecost. It  

was nOt put there for any such purpose. 

(NO cross examination) 



nsPs 

Of the People; being duiy sWorn and examined, 

aS follow0$4 

BY MR. MARSHALL: 

Q Did you go to Philadelphia? A Na, I did not. 

(Further examination of this witness is suspended 

for the present) 

D W A' R D C. B A.R Y E T recalled: 

BY MR. MARSHALL: 

Did you see in Philadelphia one James Bowers? 

Objected to au incompetent, irrelevant and imma-

terial. 

TP.',IARS1-:A77: Subject to being connected. 

Objection overruled. Exception. 

THE WITITESS: I did. 

Q, What did he look like? A He was a colored man. 

They said he was 

He was a colored man? A yes, sir. 

. Q Say what his name was? A James-Bowers. 

q Did you have a conversation with this defendant in rer 

gardto your trip to Philadelphia?. A Yes, sir. 

What was the converSation? A i told herthat her 

brother was arrested out there. 



MR. kiINTECOST: 1 object upon the ground that 

time of the conversation is not inquired for. - 

Objection overruled. 

Exception. 

BY MR. MARSHALL: 

:Make it definite? A I had the conversation with her. 

I said now your brother 

:(1?, When did you have the conversation, about when? 

A ,1 had it over in the Tombs with her. 's d 

Mhen Was that? A That was -- she Was arrested on the, 

17th and may be after I came back from Philadelphia, on the 

18th -- may be about the 21st or 22nd. 

0 What did You say, to her in the Tombs? A. I said Y•our 

brother is under arrest in Philadelphia for receiving them 

diamond rings from you and the best thing you can do is to 

tell me what you did with the rest of the property so I can 

tell the xudge and that will help you out. 

Did :iou mention the name of her brother at any time? 

A Yes, sir,I told her that her brother James Bowers, the 

policeman there in Philadelphia. 

Q. Did she mention his name to you at any time? 

A At Headquarters, the day she was arrested, we told her her 

brother was arrested there. 



"We told her"9 A yes, sir, Sergeant Dunn and Mrsel 

both, both told her, the best thing she could do was help her 

brother out by making 'What restitution she could. 

BY "MR. MARSHALL: 

What did she say? A She said I don't know nothing. 

I don't know nothing. 

MR. PENTECOST: I move that all that testimony be 

stricken out as not binding upon this defendant. 

T. MARSHALL: It is her own conversation. 

R. PENTECOST: it is not. He went in the Tombs 

and had a little colloquy in the presence of this de-

fendant. 

THE COURT: His conversation was addressed to this 

defendant. 

R. PENTECOST: yes, but it does not bind the de-

fendant. 

THE cOURr,': I will let it stand. I will overrule' 

the objection. 

Exception. 

BY HP. MARSHALL: 

Q, I hand you this card and ask you if the name Of James 

Bowers is on that card? A Yes, sir. James Bowers is on this. 

Q, What other name is on it? A Minnie Nixon, 44 West 



Q That the name of the defendant? 

Q Mat is the card? 

Objected to as incompetent; irrelevant 

terial unless this witness is an expert. 

BY ER. MARSHALL: 

Q You are familiar with post office cards of that de-

scription? A Yes, sir, I Showed this to James Bowers in 

Philadelphia and he said 

Objected to. 

BY MR. MARSHALL: 

0 Not what he said. 

THE WITNESS: This is a receipt. 

Objected to. Objection sustained. 

NR. NARSRALT: Will your '-onor permit me to ask what 

this card is? 

BYER. MARSHALL: 

0 What is it? 

FR. PENTECOST: I object. 

Objection sustained. 

MR. MARSHALL: Now I offer it in evidence. 

Objected to. Objection overruled. Exception. 

The card is narked in evidence People's Exhibit 1. 



1Y. sworn,testified' as follows: 

BY MR. MARSHALL: 

q Did you p4.ace the defendant under arrest? -A. 7.60..-

19hen? A At about 10:30 or 11 a.m. on April lgth. 

Q Where? A 50 Vorningside Avenue. 

What did She say? A I cliarged her with ONO .0 

:That did you say? A I placed her under ar est-aad 

told her that some jewelry located in Philadelphia, that her 

brother had in his possession, and asked her if she had a 

brother in Philadelphia by the name of James Bowers and she 

said she had and I said he was also under arrest for having 

this stolen property of Mrs. Baird's in his possession. She 

denied taking the jewelry. 

Did she say anything else at any time since her 

arrest? A Only denials. 

6 Were you with Officer Barnet When he went to 44 West 

Yes. 

Were you with him when this property was found? 

A Yes, sir. 

Q, Card? A Yes. 

And clothes? A Yes, sir, and bracelets. 

Bracelet and spoon -- were you present When she was 

searched at rreadquarters? A Yes, sir. 

99th? 

412. 



.,• 

Did you see the Sealing wax found UliPn; her') 

Yes, sir. 

And.these papers.? A Yes. 

Mich you recognize as having been found in hei-

place? A Yes, -sir. -

Q And the hook? A The bOok_in her possession. 

0, The book was „poSsession? A Yes,. sir. 

(No cross examination) 

•The Court admonishes the jury in accordance 

with. section. 415 of the Code of criminal procedure • 

and takes a recess until 2 olclock. 

AFTER RECESS. 

Trial resumed. 

ELEANOR PAILZD recalled for further direct examina-

tion: 

BY YR. FARSHALL: 

I hand you these ti)ings -- I do not know wha yr call 

them? A Yes, sir, those belong to my mother. 

Yoll identify those as belonging to your mother? 

A Yes; sir. 

YR. PENTECOST: I object to the evidence in regard 



ese articles 'as not being mentioned in 

merit. • 

.MR. MARSHALL! We offer them to prove intent,. :not. 

•-for the purpose of proving any other. crime .or any _other 

larceny. They are property belonging to the complain-

ant found in. the constructive possession_ of the.deferid7 , 

- ant and they are •offered simply to *prove intent.,. 

Objection overruled. Exception. 

.Q, I hand you these towels and ask you if you know Where 

-•', they Come from and whose they are? 

Same •objection, ruling and exception. 

• A They belong in our  apartment, yr. Marshall -- belong to 

my mother. 

Q, Were you present they were purchased? -A Yes, 

sir,. I was with her the day she bought them. 

Q I hand you this garment and aSk'you if you identify 

that? A Yes, sir, these are mine. 

Same 'objection, ruling and exception. 

•C And this (indicating)? • A That is mine also, both 

of item. 

Same objection., rul-l.ng and exception. 

YR. MARSHALL.: I offer this package of dry goods in . 

evidence. 

71M. PRNTECOST: I object to receiving the goods in 



videnoe, n t only upon the ground hither 

upon the ground that SOMB of the goods identified hete-, 

are not the property of the complainant nor were they. 

in the possession of the complainant and hihce they are 

incompetent and irrelevant and immaterial. 

MR. MARSHALL: What is the difference on the ques” 

tion of the intent. If they were offered to prove some 

crime then the property of the complainant would be 

entirely material, but Where they are offered to show 

intention, if she knows they are not the property of this 

defendant, I think it is entirely relevant. 

YR. P,STECOK: rf this is supposed to prove that 

this defendant stole some property belonging to this 

complaining witness' Itlothcr, it unquestionably proves a 

separate and distinct crime and has nothing to do with 

this indictment. 

R. :MARSHALL: I concede that, but it is not of-

fered for that purpose. 

THE COURT: It is not necessary for further argu-

ment. The question has been ruled upon and it will stand 

as it is. 

Objection overruled. 

Exception. 

The bundle of goods referred to are marked in evi-

v 



recognize that? 

Q, That was the property of whom?  A One of my sisters*. 

that they wore at a masquerade. 

Q Your sister lived with you in the apartmertt '4here this 

•defendant was a servant? 

• Same Objection, r,ling and exception. 

And t':is -(inditiriF)? A- Yes, sir, tat-was worn a 

the same time. 

Same ).'ojectinrl, 1--;;iing and exception. • , 

Two -;1-trelets [.re offered in evidence, 'laving been 

identified the complaining witness, and are. received 

and marked People's EXhibit 3. 

fl 1 hand you this spoon and ask you if you can swear 

positively—as to who that belongs to? A Yes, sir) it belongs' 

Same objection, ruLng and exception. 

0, And the hat pin? A That is mine. 



atke'..Objectioril ruling and eicaePtiOn.. 

The hat pin is offered in eVidence; received 

marked People's EXhibit 5. 

Q bo. you recall the condition of the weather on the night 

ofApril 9? A Yes. 

q 1906? A Yes sir, raining very hard, a very, wet 

night. 

Was it raining when you came in? A Tlad been raining 

all day. 

0, Was it raining at E o'clock? A yes, sir, t rained.ali 

the evening up to the time I went to bed. 

Q. There are different degrees of rain, was i raining 

hard or soft?. A Very Tlard, 

Q How long was it.after you discovered the burglary be-. 
• • 

fore the police officer came in in uniform? A I should say 

'about a ToliT• 

tst- Do. you recall the condition of his garments? A Yes, 

sir h?;gd r-lbber coat on Ithich was drenched with rain. 

Nov  did you namine, between thetime you discovered 

the burglary and the entrance of the officer, the condition of 

the carpet in your bed room? 

Objected to as leading. 

Did you examine the carpet? 

Objected to. 



ObjeCticin Sustained.. 

'THE COURT: Ask her that she did. 

MARSHALL: 

q What did you do with regard to the carpet? A I's mr 

ply noticed there were no marks on the carpet. The catpe 

was perfectly dry. That is you mean When the man came in 

the man with the coat? 

No, between the time you discovered the-burglary and. 

- the entrance of the man with the coat? A At the time I Went 

out of my room the -carpet was .dry. After the man had been 

in there the carpet was wet. 

cl Between the time you discovered the 'burglary and the. 

entrance of the police officer, did you alcamine_te carpet? 

A I noticed it wasnot wet. 

It was not wet?. A It was not wet,. not a -spot on it. 

This inner court, are there. other apartments around 

on the different sides? A Just on one side, that is apart-

ments that face opposite ours, in the rear. 

Directly opposite? A Yes, sir, the windows look 

directly in the windows on the opposite side of the court. 

q How ar is it across this court about? A That I 

could not say except that. you can see in the windows. It is 

near enough to see in the windows very plainly; 



— 

Into the opposite apartment A Yes, si-r 

.oppoSite.window. 

GEORGE H. ORIPPIN, called asawitness in behalf 

of the People, being duly sworn and examined, testified.,, 

.as follows: 

DIRECT Dar:I:NATION BY-liE. MARSHALL.: 

.You are a Police officer of the City. and County of 

'New York? k Yes, sir. 

Q Were yo-,: present When the defendant was placecLunder, 

arrest? A. Yes, sir. 

Q. Where was it? A 50 Tibrningside Avenue. 

What did s',E) say? A We accused her of -stealing some . 

diamond rings. 

(?. o was —ciu? A Detective Sergeant:Darcy. 

'..T10 4alking? A Detective Sergeant Darcy at 

first. 

What diji he say? A Asked her if she ''ztc:, taken these 

rings and she said no. 

Q Give the entire conversation as near as you remember. 

it. A We -veLt to the %louse No. .50 Norningside Avenue and 

there we saw -tie defendant and Yrs. Baird and her two sisters 

and mother. And they spoke about losing these.diamond rings 

and the first thing I done was to examine the window to see if 

• 



, „ 

1:1*.60A0 in  from  the outside. There werel-nO014r 

BY M. PENTECOST:. 

:What date was this? -A April 17th.. 

THE WITNESS: (Continuing) There were no marks on 

the outside of the window. 

BY MR. NARSHALL: 

Have you got that date right --the alleged burglary 

was on the 9-t-1 long after was it? A This was on April: 

.17th.' 

91Lit —ou '.f.f,!rit- there first? A That was te first time  

I went there.' 

• •q, That was eiTht,,days after the larceny tok place? 

A Yes, sir. 

0 What did —ou r,r)' A 7e saw the defendant and we 

placed -nd t-,ok her to Police —eadquarters. 

That jj sr zt 1Police veadquarters if anything? 

A We arraqned r efore the desk and charged 'Pr with the 

larceny of tl'ese two rings valued' at something like j-8.50 I 

think a:nd Sergeant -Dunn'came out then and said to 1.er "You have 

got ,rour brother into amhole lot of trouble in Philadelphia --

what did you do wit -ft the rest of this property, what did you 

, do with those rings" and she stated "I did not 1.„2.ke them, 

boss. I don,t know anything about them." 

Q Anything else said there at that time? A That was all 



remdm er. 

0, Were you present in the Tombs when rfficer narnet had 

a talk with her, Were you with. Barnet in the Tombs? 

A I remained downstairs. 

(No cross examination) 

C :EARLE W IL LI AJ C HUITANN, -called as a 

witness in. behalf .of the People, being duly sworn And cx-

amined, testified as follows: 

DIRECT EXATJINATIOY 1LARSHALL: 

Q, What is your lusiness? A Teweler. 

Q Were? A 937 -Broadway. 

How long have you been in the jewelry business there? 

A 15 years. 

Q Do you know —rs. Eleanor Baird, the complainant? 

A Yes, sir. 

Q, How long have you known her? A About nine years. 

Q, Do you recall a certain solitaire diamond -ing Which 

she brought to -our place on several occasions? A Yes, sir. 

0, You ire familiar with that ring? A I am. 

Q Can you state to the jury what the market value of that 

ring would be? 

VR. PErTECGST: I object unless the witness is pre-

pared to state that the ring about Which 1-le is now talking 



••• 

17.44 :that.  n;o*s:tO. itteci7.0.: 7.0.000.7 w 

on the 9th of April and identified b3 

subsequently'. 

!ER. MARSHALL: 

Q How can he tell all that. Mrs. Baird testified 

She took this ring --

THE WITNESS: I can identify it. I can swear to 

if I see it. 

mR . MARSHALL: The ring is in Philadelphia. 

MR. PENTECOST: I move that the learned District A 

torney's remark that the ring about which he is asking 

the witness is in Philadelphia be stricken out. 

YR. ',TARSHAIT: will withdraw that. Anything that 

Mr . Pentecost objects to I withdraw and ask the rourt 

to instruct the jury to disregard it. :Ars. Baird testi-

fied that she had taken this particular ring 7- if it is 

necessary I can recall her as to any other ring she may 

have taken to hr. Schumann -- and identif the ring in 

that way, if your Honor trinks it advisable to do that, 

but your -onor will remember that 'ITS. Baird's testimony 

is t-lat she took this particular ring in to Mr. Schumann, 

this particular solitaire ring and it was the only one 

she had. 

TH7 rIOURT: I think you had better recall Mrs..Baird. 



3. .L: 

Q You testified bn your direct examination that 

the'rtng mentioned in this indictment to Mr, Sohumannc. 

A yes sir. 

J? Did you ever have any ,other ring in your possession 

that was anything like this particular ring that is mentioned 

in the indictment? A No only that one. 

'Ihat is the only one you ever took of that description 

to TIT; Schumann? A No, I think Yr. Schumann re set my little 

one for me. I know- he did the smaller one of the two. 

And the large one was how many carats did you say? 

A I should say three and a half, as near as I know. I do not 

know enough about rings according to the carat of them, to know 

how many carats it was. 

PEYTECOST: Then I move that the testimony be 

stricken out as to the size of this ring. 

,TARSHALL: She does not testify positiVely. 

She says about three and a half carats. 

TTR. PE7TTFOOST: She says she does not know. 

MR.UARSHArri: I will consentthat the number of 

carats be stricken out. 

137 TyDR. MAR SHALT, : 

That was the relative size of these two rings -- if you 



relative 

A That do you mean? 

Q What would be the relative size of these rings? 
41' 

BY THE COURT: 

(1 How did they compare with each other? A One iazve:rr. Y 

much smaller than the other. 

BY MR. MARSHALL: 

Q1 Different setting? A They were set very much alike, 

rather a high setting, I should say, but one was much smaller 

than the other one. My engagement ring was a very large ring. 

BY TIM COURT: 

Q They were the only rings you ever brought to T;r. 

Schumann for re-setting? A yes, sir. 

BY R. MARSHALL: 

Q. Were those  two rings' A Yes, sir, those two rings. 

CROSS EMAYENATT ;71-Z. PE7TECOST: 

Q YOU had no other rings? A I had  smaller rings at 

different times but not Valuable .rings. 

C. Are these the only rings that you ever took to 

Schumann? A -es, sir, they are the only rings I ever took • 

to. TTr. Schumann belonging to me. 

13elonging to -you? A Yes, sir: I did not take anybody. 

• else's rinks there. My sisters have had their rings there. be-!.. 
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he. Same as I .havs. • 

Did you ever take any of your sisters rings to 

Schumann to be examined? A No, I did not. 

Q That was a slip of the tongue, when you said these 

were the only rings you ever took belonging to you? A I did 

not mean it in that sense of the word. I misunderstood: your 

question. 

BY MR. PENTECOST: 

0, Is this the Yr. Schumann you refer to (indicating th 

last witness)? A v'es, sir. 

CHARLEP WIT ;TA ::CHTT1TANN recalled: 

BY MR. MARSHALL: 

Q Tell us the market value of the solitaire diamond ring 

which vrs. Baird brought to your place? A About 4325. 

YR. PENTECOST: I object as before, that the rings 

are not here to be identified by 7T, Schumann, 

MI.1,-,ARSHALL: That is not our fault. 

Objection overruled. Exception. 

BY YR. MARSHALL: 

Q, About how much? A About 325. 

Q Do you recall the value of the smaller ring? 

A Only indistinctly. It was quite a small stone, Trobabl,v: 

worth 475 in that n.eighborhood, as near as I can remember. 



C 

1-11:atepapera thow it though.. 

4 You have papers? A Yes, sir, I have papers 

Q And papers Whidh would, show the value of the. larger 

ring? A Yes, Sir. 

(No 'cross examination) 

MR. MARSHALL: Now, if your Honor please, there is 

one witness Who is out of the state that is very, material 

for the People. I shall not state now What the witness 

Your Honor is familiar with the fact, and it is quite 

necessary for me to produce him, and I am unable to do 

so at this time. I therefore ask for such a reasonable 

adjournment, so that I may produce him here. The wit-

ness is in Philadelphia. 

YP. PENTECOST: I shall object to this adjournment. 

Is the motion now before the Court? 

•hR. MARSHALL: No, T withdraw my motion for the 

present and will wait until I have examined one more 

witness, 117r. Pope. 

L. P 0 P E, called as a witness in behalf of 

the people, being duly sworn and examined, testified as 

follows: 

DIRECT AvLAVINATION BY MR. KARSITALT,: 

0, at is your business? A Druggist. 
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Where? A. 439 Manhattan Avenue. 

Q Do you recognize this defendant as ever having seen 

her before? A Yes. 

q When did you see her? A I don it remember the date. 

Q, Is there any book or document which will refresh your 

recollection as to the date? A Yes, sir, theregistry book., 

Q Will you get it please - now look at, your book and 

tell us if you can from refreshing your recollection, what date 

it was? 

BY MR. PENTECOST: 
. about 

Q Is the memorandum kimick which youareAto look' at 

something that was made by.70u at the time? A Yes, sir. 

q As a druggist? A As a clerk, post office clerk. 

Then you :ire a clerk in the post office department? 

A Yes, sir. 

Q, Authorized by the United States government to make 

the entries you are now going to look at? A Yes, sir. 

You are a sworn officer of the United States government? 

A Yes, sir. 

BY KR.. MARSHALL: 

fl How look at your memorandum and .tell us the date7-

A It was on April 11th, 1906. 

Is there any memorandum there Which will tell you about 

What time of the day it was, or can yo T1 tell us What time of 



day it was to Your knowledge?.• A. It was in 

Q About What time in the morning? A It was 

9 o clock in the morning. 

Q at did the defendant do at that time? A•She 

the store and registered a package. 

Q Will you tell us the number of that package? 

A The package was 510. 

0 Where was directed to? A To Er. Tames Bowers, 

Philadelphia. 

Q IS there the street address? A I hve not got it 

' 'here. 

0 That does rot aulpear? A No, it does not appear. 

.C, Do. you recall the size and appearance of the package? -

A lot distinctly, no, small package. 

•0 The number of the Package was 510? • A., yes, sir. 

Q - hand you people's Exhibit 1 and I .ask.you if  the 

number on that corresponds to the number of the package AJA • 

she registered with you?. A Yes, sir. 

q And that is what? A 510. 
..e 

- Q That card which you hold in your hanti ls 'what? 

A' Registry return receipt. It shows It has been received by 

James Rowers and signed for. 

PENTECOST: I object and move to strike 

answer out. 

- 
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snAL consent that it be stricken 

BY MR. MARSHALL: 

0 Now if you will Aescribe the _methods of the wheels 

government -- the package is sent where. particular. 

package was sent Where? A Sent from our station to Stayion 

• Q, where is Station J? A It is on_Texingtem Avenue.... 

R. It was directed to Philadelphia, Pennsylvania?._ 

A Yes, sir. 

Q, And this card is received back "V the sender for What 

'curpose? 

. PWTE00q17: I object to the form of the question. . 

THE nOURr.-: Yes. 

MARST: :his is a little bit intricate. 

THE COTT: I know ur. Marshall, your question 

goes a little it too :ar. 

BY iR. TRS2AI: 

0,• In theordinary usage of themail, a card of that de-

scription --

. I will withdraw that question. 

rY MR. MARSHALL: 

TelT what a card like that is used for in the united 

7tates mail? 

.(Thjeoted to as te..irony to general usage. 



can'. tel 

. IV.ARRFT.A.LL :• Cannot he tell us -What it is .ased., 

for? 

• THE COURT: yes, I will allow that. 

Objection overruled. 

Exception. 

' THE WITNESS: it is used to show that the party 

wham the package was addressed to has received i 

BY THE COURT: 

Q What is the card? A It is a receipt, registry re-

ceipt. 

CROSS EXAVINATION 1-)NTECOST: 

• q- What was the nulnbr or  the package that you say, 

this defendant - s,-nt? A 7o. 510.. 

A 

To you know this prisoner? A yO, sir. 

R Did you ever see hur previoDs to April 11? 

_es, sir, '.have seen her. 

T. understand you to say that you mean that you knew her 

general apparance but had no personal acquaintance with her? 

A Yes  that is 

Q,. Apart from the rerord wl,ich you have in that book,. 

would you be able to testify about anything that this particu-

lar defendant 'rad done on April 11th' or any other day near 
• 



tf,r. 

that? A Mat is that? 

Apart from the record from Which you have react) would 

You be able to state for example that this defendant had sent 

a package through to Philadelphia? A Fro, j. do not think 

T would. I would not remember the date. 

O. I mean on that day or any other near that would You 

remember that this defendant had sent through yOU a package? 

- sir. 

That is you dist.intly remember this particular d 

fendant coming into your office and sending a package? 

A 1-es, sir. 

To Philadelphia? I. Well, I don,t remember the ad-

dress, no. 

A 

reember in and sent a package? 

.ut ou would :;o1, remember anything about that package 

'unless you looked at your book? A No, that isit. 

pi How many kages did you send that morning by registered 

have you an:  recollection? A I can tell by looking at 

the book. 

I just ask yo14 if you have any personal recollection 

without referring to the book?. A Yo. 

Q, r do not object to your lodking at the book but I merely 

want to know what is in the book and what is in your memory; 

4.• 



can.lcokat the book and tell. 

BY it. MAR.a:AtI4 

Q How many? 

THE WITNESS: Five packages. 

BY MR. PITTECOST: 

q Could you identify the other four people who sent 

packages., if you saw them? A No, sir. 

Q Have you ever seen this defendant since? A yes, sir  

Q, Where? A I saw her in the Harlem Police COI/rt. 

Q Did you receive any information about her before you 

saw her, yes or no? A Yes, sir. 

•Q, And were you taken to the Harlem police Court for the 

purpose of identifying her as a person who had sent a package 

through you from your office? A Yes, sir. 

Q under the same circumstances under which you saw her, 

that is, supposing you had received some infomation and that 

you were taken to the Police Court for the purpose of identify-

ing any one of the other four persons who sent a package 

through you, would you have been able to identify any one of 

those other four? A T think I would if they had done some-

thing to draw my attention to them the way that she did. 

• The way she said she had done? A No, the way she 

•did. That I saw her seal it up, something I never saw anybody 

else do in the store before. 



u.halte no doubt that this is the persbn who 

package through you? A No, sir, no doubt at all.  

Q And that is the record of the iackage she sent? 

A I am sure she sent the pa.ckage. I am not sure about the 

record. 

Q, You are sure she sent the package? A Yes, sir. The 

book shows the date. 

At  some time? A Well, the book shows the. date. 

Q. I understood you to say you are not sure that the - 

record was the recOrd of thepackage she had sent? A It. has-• 

Ter name on .it. •I should think that would Show. • 

. Q Are you or are you not sure that What you have read to 

s from that book is record of a package that this Oefendant 

sent? A Yes, I am _sure of that. 

You can swear to 'hat? A yes, sir, I think so. 

I understood -you 17.0 say different -- I.understood you  
.1 

to say that you could not; that was the reason I asked the 

question. 

.BY NE. MARSHAIL: 

Q, What did she seal the package with? A With a piece of 

sealing Wax. 

Q What color? A Red,. 

YE. MARSHALL: T. offer the piece of sealing wax found 

upon the defendant in evidence. 



NB PENTRCOST object if this person c 

prove that that is the piece of red sealing wax — 

Y MR. MARSHALL: 

Did you notice what she sealed it with, the si'ze of 

the wax or the shape of it in any way? A It was a small 

piece of wax. 

It was a small piece Of wax? A ves, sir. 

• Q, I hand you this piece of wax, was it similar to that? 

A I did not take hold of it hut I think it was about that 

size. 

Q, About that size? A Yes, sir. 

BY THRCOURY: 

n • That -color? A Yes, sir, that color, red. 

MR. MARSHA:VrT,: I. offer it in evidence. 

'.Objected to. 

Objection overruled. Exception. 

The piece of sealing wax is.marked in evidence PeopleA. - 

EXhibit. 6. 

PAULIT,E RIL.E Y, called asawitness.in behalf 
4 

the People, being duly sworn and examined, testified as 

follows: 

DIRECT EXAMINATION "RY 7,4LRSITALT.,: • 

A, Mra. Eleanor Baird is your sister? A Yes, sir. 



, 

Li 

You live with her at 50 Erornitigside Avenue? 

A yes, sir. 

You lived there on the 9th day of April? A Yes, sir. 

Q Were you at home all day in the apartment? 

A Yes, sir. 

• cl Were you at home during the afternoon? A Yes:,. sir -

q -Did •Ii.ou have occasion .to go into your apartment 

during the afternoon? A- Whose apartment? 

Q, Your sister's? A She lived in the same apartment. 

Q, I know into. her bed room? A Her bed room is -my 

bed room. 

vou both occupy the same bed room?. A Yes, sir. 

Did you have occasion to observe the window -- how 

many windows are there in .that apartinent?• •A Two in the. room. 

What do they .open on to, the two windows? A One on 

a fire escape and the other does not ,open on anything. 

The one that opens on the fire escape, did you have 

occasion to observe that window during the afternoon ofApril 

9, 1906?. A No, sir. 

aid not? A Yol sir. 

•

 

Did. you have occasion to open that window during the 

afternoon? A Yo sir. 

Or close it? A Yo, sir. - 

(No cross examination) 

191114411. 



R. SHALL:MAR  I now renew my motion for a reaso 

able adjournment in order to produce witnesses from 

Philadelphia. 

MR. PENTECOST: I object to the granting of the 

learned District Attorney's motion on the ground that 

this case has been many times on the calendar; that the 

jury for the trial of this case were sworn in last Wed-

nesday afternoon and that the District Attorney has had 

abundant time and opportunity, and information as to the 

character of the case he was going to try, •to produce all 

the witnesses that he needed, and that an adjournment of 

the case at this time would be unwarranted obstruction 

of the operation nf justice in these courts,—

. YARSHALL: It is not an abstract question. It 

is simply a Question as to whether it can in any possible 

way harm the interests of this defendant, and it cannot. 

If we keep thZ jury a little longer, that is a matter for 

the jury and the District Attorney after the, case is 

over. 

R. PENTECOST: I will ask the Court to reflect upon • 

the probabilities of the defendant's counsel getting an 

&Ldjournmnt under exactly the same circumstances. 

THE COURT:. Tfr. Pentecost, the remark which you make 

about the numerous times that this has been upon the 



• ta-4. ' 

calendar to my mind is a very good reason Why we Should 

finish it once we get to it, and that is Why we should 

continue it up to the end. As Mr. Marshall remarked I 

cannot see how this is in any way going to injure the 

case of the defendant, that is to say, it does not tres-

pass upon any right she has, any substantial right. 

IT'. PENTECOST: The granting of this motion might 

keep thisdefendant in jail for a number of says longer 

and that is quite a serious matter for the defendant. 

THE COURT: There is no evidence that this is going 

to take over to -morrow, and the probability is that this 

triall whether this witness were here or not to-day, would 

continue into to -morrow. I do not ,now What time the de-

fense is going to take. It may be necessary on the part 

of the defense to defend this prisoner, to keep her in 

prison some time. If you say that your side of the case 

will not necessarily detain this prisoner over to -morrow, 

_ 
then it is true perhaps that her imprisonment may continue 

some time. 

T. PEYTPCOST: On the other hand she miOt e 

liberated this afternoon. 

T7E nOURT: The Court. is willing, notwithstanding. 

its desire to protect the liberties of the prisoner, to 

extend this caseover until to -morrow, under the -impres-



sion that by so, extending it, the liberty of the defendant 

cannot be in any way interfered with orany substantial 

right she has invaded. 

MR. PITTECOST: I have made my point clear. 

THE COURT: I will give you an exception and grant 

the motion. 

YR. PTINTECOST: To what time? 

TIT.R. MARSHALL: it is difficult for me to say at 

this time, but I should think to -morrow at 2 o'clock would 

give me ample time. If through any unforeseen circum-

stances it takes another night, I will ask your onor to 

grant that much, -out T will use my utmost endeavo

COURI: I am not so sure that the Court would -

_grant you anothei- adjournment. 

THE-TErTH JUROR: I.wish to say that I would like 

to get away to -morrow. My father-in-law is dead and I 

would like to Fo to the funeral to-morrow afternoon. 

TR.7rAP SF : f your 7-ronor please Will your 

TTonor excuse the :fur,. until Wednesday- morning; .and that 

will give rie time to procure my witnesses and allow the 

juror to attend the funeral. 

THE COURY: Yes, T tltrIAL Iwili do that until Wed-

nesday morning at half past 10. 

vi 



NR PENTECOST will take another exception. 

--TIM COURT: And the exceptiob stands. 

The Court admonishes the jury in accordance 

with section 415 of the Code of Criminal procedure and. 

takes an adjournment in the case until Wednesday morning, 

May 16th, 1906, at 10:30. 



. - • 

TRIAL RESUME 

T  A ME S :7 A T E, called aa a witness in behalf of 

the People, being duly sworn, testified as folloWs': 

-DIRECT EXAMINATION BY MR MARSHALL: 

Q, What is your business? A Detective Officer, City.: 

of Philadelphia. 

Do you know one Jpmps Bowers? A Yes, sir. 

Of Philadelphia? A .Yes, sir. 

Q, What is his position tere? A His position 

was that of a policeman; po ice officer. 

How long had he been on force there? A Six 

years. 

Did you arrest him in ±t of Philadelphia? 

Yes, sir. 

On what charge? A. He had in his posession two 

rings. 

What was he charged with? A Receiving stolen 

goods. 

PETTECOST:". I object on the ground that 

the arrest of this person spoken of is incompetent, 

irrelevant and immaterial. 

THE COURT:_ If not corrected it will be stricken,' 



BY R. MARSHALL: 

He was charged with what? A Receiving stolen goods-. 

q What were the particular goods he was charged with 

receiving? A He had t*a rings which I have here. 

Q Do you know of your own:knowledge where those-ringS 

were found? A Those rings were found pawnshop at-

22nd street and South. • 

Q. The name of .the pawnbroker IS, ,L:h.at? 'A s -Rieder.. 

How didyo.0 get in possessio of them?. A They brought 

them to me 

How did you get possession of. -72,Lem? • He pledged 

these two rings at this-broker's and Te had the broker cone - 

to the city Hall, and telephoned for .:Ifficer to come there . 

at the same time.. 

O That is.Bowers2 A Yes, sir. 

Bowers came at the same time that the ringp got them? ' 

A Yes, sir. -

Q And the question was asked him where he got possession . -

of these rings? 

78. PEYTECOST: I object to- this as hearsay. This 

witness eviaently knows nothing about the rings except 

what somebody told him.. 

MARSHALIA• I am inClined.to aree with 

- Pentecost, - that much of it is. hearsay. 



NARSEALLI 

These particular rings came into your possession 

Police Headquarters in Philadelphia? A Yes, - 

Q., Into your personal possession? A Yes, sir. 

Did you charge James Bowers with receiving stolen 

goods, yourself, personally? 

Objected to. Objection sustained 

ITTJat did you.charge him with, you personally? A Re-

•ceiving stolen goods. 

NR. PENTECOST: I oject as incompetent, 

irrelevant and immaterial. 

?HE COURT: I sustain tie objection to the 

question as to the char ::Iade by r.his officer 

Lgainst the man Bowers. 

MASHALL: • 

You placed him under arrest n Philadelphia?. A Yes. 

.You yourself personally? yes, Sir. 

Objected to upon t?le same ground. 

COURT: Unless it is connected it will 

be stricken Out. 

Exception. 

Q These rings you brought, how long have they been in 

your posse8sian -- you brought them from Philadelphia yourself? • 

. A Yes, sire 



:How di..dyou ,coe ito pOssesSion Of:this box?, 

Objected to as incompetent, irrelevant .and 

immaterial. 

MR. MARSHALL; Subject to connection. 

.Objection overruled. Exception, 

.THE WITNESS After placing him under arrest: 

he admitted 

Not what he said. A I Tent to his house and found 

that box on the mantelpiece. 

In his house?. A! In his house. 

Q Did you find anything else in his house? A :Yes.. 

Those two.pawntickets for the two rings 

T-oere wab James Bowers's hse --do, you recall the 

a ress? 1. 1307 Kater street. 

7E. PENTECOST: I move that the words "for the 

two rings", be stricken from the record. 

Motion granted. 

THE WITTTESS: I also found this address there. 

This envelope with this writing on it? A: Yes, 

Q That was found where? J. In his haus 1807 Kater. street.' 

MR. MARSHALL: I offer the e velope in evidence, -

Objected to as,inCompetent, ielevant. 

and immaterial. 

Overruled. Ixccption. 



Received and marked People's Exhibit 7. 

,The envelope just received in evidence is 

addressed to Miss Minnie May Nixon, care of Mrs. 

Frances Riley, 50 Morning-side avenue. 

BY MR. MARSHALL: 

cl Was there any other property found on the premises of 

Tames Bowers? A A letter that is addressed to Xnmes Bowers. 

ER. T!ENTECOST: I dove to strike that out. 

MARSHALL: I consent that it be stricken 

out. 

TH1- COURT: Motion granted. 

No cross examination. 

CHAR-LES :RIDGWAY, called asa witness in behalf 

of the People, being duly sworr; and examined, testified 

as follows: 

BY 

What is your business? 

Who are you employed by 

Pawnbroker's clerk. 

Joseph Rieder. 

How long have you been employed by Mr. Rieder? A About 

four years, 

q Where is Mt. Rieder's place? i 22nd street and 

South street. 



Corner .of 22nd; -Street, and South street, Philadelphia, . 

Pennsylvania? A Yes, sir. 

•Q I hand. you these two rings and I ask you if yourecog-
, 

nize those rings? 

Objected to. 

Q Have you seen those rings before? A Yes, sir. 

Objected to as incompetent, irrelevant and 

immaterial. 

THE COURT: There ought to be a connection 

made here. 

The witness is 7iithdrawn from the Stand. 

ELEA 0 R, BAIR DI recalled by the People, testified 

as follows: 

BY R. MARSHALL: 

Q. I hand you these two rings ath ask you if they are your 

property? A Yes, sirl, these are mine. 

Under what circumstances did you see them in the City 

of Philadelphia 7 A In the Captain's office. 

Q In the captain of polices office? A Yes, sir. 

Q- Are those the rings which were in your room on the • 

night of April 9th? A :Fes., sir. 

These are the rings described by you here? A Yes, 

these are mine. 

• 



lianti 

re0ogn3.ze them in what way9 A The  small -44e -

from the inscription on the inside. 

Q That inscription? A P. A. R.; M. R. R.,. .Decegber. 

1869. 

MR. MARSHALL: I offer these rings in evidence. 

MR. PENTECOST: I object upon the ground that 

these rings -- I withdraw my objection, on that 

ground, and object as incompetent, irrelevant and 

immaterial. 

Objection overruled. Exception._ 

The rings are received in evidence and marked 

People's Exhibits 8 and 9. 

.CHARLES RIDGWAY, resumes the stand. 

BY YARSHALL: 

I have you People's Exhibits 8 and 9 and I ask you if 

you have seen those rings before? Yes, sir. 

Where did you see them and under what circumstances? 

A Mt. Bowers came in to -p.wn t.nem. 

Whatis his name? A James bowers, 

n He did what? A He is a police officer. 

Q Did what? A Cane in to pawn these two rings. 

Objected to as iiconmetent, irrelevant and 

immaterial. 

Q These are the identical rings brought to your place 



James Towers? sir, positive 

Objection overruled. Exception. 

Lid yla converse with Tames Bowers yourSelf person—

ally? A Yes, sir. 

Q You know him to be James Bowers? A Yes, sir. 

Q A police officer in the City of Philadelphia? 

A Yes, sir. 

Q Do you recall the date when-theee rings Were pawned 

in your place? A Why, yes, April 16th. 

Q, 1906? A Yes, sir. 

Q Those are the tickets which were issued by your 

concern? A Yes sir those are the two tickets. 

MR. MARSHALL: T offer the two tickets 

in evidence. 

Objected to as incompetent, ittelevant and 

Objection overruled and exception. 

The tickets are received in evidence and 

-marked People's Exhibits 10 and 11. 

No cross examination. 



RNARD BEV R, called, as a witness in behal 

of the People, being duly sworn and examined., testified 

as follows: 

DIRECT EXAMINATION BY MR. MARSHALL: 

4Q,- That is your business? A Letter carrier in the 

City of Philadelphia, 

Q, How long have youbeen there? A About fifteen or 

sixteen years. 

Q Do you know one James.Bowers, a police officer in 

the City of Philadelphia? A Yes, sir. 

Q, Did you have occasion on the. 12th day of. April to 

deliver to him a registered package? A I did. 

Q, Did he in your presence sign a receipt for that pack-

age? A He did. 

Q I hand you People's Exhibit 1 and I ask you if 

that is the receipt#he signed? A Yes, sir, that is the re-

ceipt'he signed. 

Q In your presence? A- In my presence. 

Q Can you recall the description of the package itself? 

A Went it was a small package about that big, about the 

size of that matchbox there. 

Q Do you recall the package itself?, A Ys., sir, because 

I took it to the station house. .It was addressed to the 

.station house and he was out on his beat, and the house ser-

geant asked me if I --



Objected to, 

Q Not wat anybody asked you. A Merely to bring him 

in off his beat to sign for it; that was all I was going to 

tell, 

Q, Where did you deliver it to him? A To the station 

house. 

Q, You went there twice? A Yes, sir. 

No cross examination. 

J A 311 E S TA T E, recallediDY the People. 

NR. MAR SHALL : 

(4, How long have youbeen on the Police Force in the 

City of Philadelphia? A Thirty-four years. 

Q Are yal familiar with, the force there? A Yes sir. 

Q, How many- men are there on it? 

Objected to. Objection sustained. 

Can you swear Of your own knowledge whether there is 

any Other James Bowers on the -police force of the City' of 

Philadelphia? A Not colored. 

Q There _i s James Bowers, white man? A Probably 

there are, there is Bowers ---

q You are f  rfi:  -.Jar with all the colored policemen? . 

Yes. 



- 

There is no other colored policeman except this. Jame 

• Bowers? A No, sir-, only- that one. 

Q I show you this tintype photograph and ask you if 

that is the photograph of James Bowers? 

Objected to as incompetent, irrelevant and 

immaterial. 

Overruled and exception. 

A That is he. 

Q, Ihand you another photograph and I ask-you if your 

recognize that as a photograph of James Bowers? 

A That is he. 

Q, I hand you another photograph and ask z,rcu if that is 

also James Bowers? A Yes, sir. 

PENTECOST: I make tke sale objection to 

each of these pictures. 

Objection overruled. xcepti. on. 

P A TR I CK J. DAR C Y, recalled by the People. 

BY la. MARSHALL: 

Q, I• hand you these three photographs and I ask you 

where you found them, if you found t hem at all? A • I found 

them this. morning in the room of Minnie Nixon at 44 West 99th 

street. 

IJM. PENTECOST: I object as being incompetent, 

irrelevant and immaterial, fdr the particular 

_ 



reason, among others, that the finding of these 

photographs in the room which this defendant occu.-

pied on April 9th, is entirely too remote to permit 

of their being identified in this manner by this 

witness. 

BY TIN COURT: 

How long since the defendant occupied that room? 

MR, MARSHALL: • She was arrested on the 17th 

of April. 

BY MR. MARSHALL: 

-Q 'Where did you find them? A They. were there in her 

room wthe day we arrested her, but '1 did no'.6. go ,and get them 

until to-day. 

BY THE COURT: 

Q Did y.ou see them there that day? A Yes,sir. 

BY R. MARSHALL: 

Q, You saw them there thdt day? A Yes, sir', hanging: 

on the wall. 

Q, They were on the wall the her arrest? 

Yes, sir, among a humber 

and herself. 

oticer pictures, her husband.. 

The three photographs are offered ih evidence-.. 

Received and marked People's ibits 121. 

L./ 



Y ER. MARSHAL 

Q I hand you this certificate of marriage and ask•you 

where you obtained that? A In the room of Minnie Nixon, 

44 West 99th street. 

Q When? A This morning. 

Q Did you see it there previous to this morning? 

Yes, sir, I saw it there the day of her arrest. 

0, That was what date?A April 17th. 

You saw it there on that day? A The following 

day, that day or the following day. . 

And obtained it ti-Jere this morning? A yes,. sir. Got 

it there- this morning. 

MR. MARSHALL: • '1 offer .this certificate -• -

of marriage in evidence. 

Objected to as incompetent, irrelevant 

and immaterial. 

Objection overruled. Exception. 

Received and marked people's TT:xhibit 15. 

:!To cross examination. 
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